
2020: wat een jaar!

In dit jaarverslag blikken we in 
vogelvlucht terug op het jaar 2020. 

Hoewel de coronacrisis bij het 
verschijnen van dit jaarverslag nog niet 

voorbij is, kunnen we inmiddels weer 
opgelucht ademhalen. Het eind van de 

pandemie lijkt in zicht!

 

Natuurlijk vormt corona - en vooral hoe 
we daar mee omgingen - een rode draad 
in dit verslag. Allerlei onderdelen van de 
kerk passeren daarbij de revue: de be-
sturen, de werkgroepen en commissies, 
de wijkkerken en pioniersplekken en hun 
talloze vrijwilligers, de kinderen, tieners 
en jongeren, het kerkelijk bureau en de fi-
nanciën. We doen dit in de vorm van een 
krant, geïnspireerd door Kerk in Mokum. 

Onze missie is: Gods liefde gestalte geven 
in de mooie stad Amsterdam.  Daar heb-
ben we ons – eenieder in zijn of haar rol 
en taak, hoe groot of klein ook – onver-
minderd en misschien wel meer dan ooit 
voor ingezet dit jaar. Dit jaarverslag geeft 
daar een impressie van. 

De redactie

Aan het begin van de coronatijd biedt het 

Kerkelijk Bureau ondersteuning aan bij 

het streamen van vieringen. Vrijwel alle 

wijkkerken en pioniersplekken stappen 

over op online vieringen en activiteiten als 

ze het niet al deden. Als snel blijkt dat de 

stream of YouTube-versie van de zondagse 

viering in een behoefte voorziet. Sterker 

nog, op de streams van sommige kerken 

komen flink wat meer bezoekers af dan op 

de gebruikelijke viering in de kerk. In het 

najaar van 2020 wordt in opdracht van de 

afdeling Communicatie een onderzoek 

gedaan naar de beleving van de online 

viering. Daaruit blijkt onder meer dat een 

kwart van de kijkers digitaal vaker een 

kerkdienst bezoekt dan voor de corona-

crisis. Van de niet-kerkelijke kijkers vindt 

tien procent het een mooie manier om in 

aanraking te komen met kerk en geloof. 

Van deze groep geeft ruim 20 procent aan 

dat ze door de coronacrisis meer belang 

zijn gaan hechten aan kerk en geloof. De 

preek, de muziek en de zegen van de do-

minee krijgen de hoogste waardering in de 

online vieringen. De meeste kerkgangers 

(79%) missen de onderlinge betrokkenheid 

en het gemeenschapsgevoel en geven 

aan graag weer naar de kerk te gaan zodra 

dat weer kan. Toch wil 50 procent van de 

online-kerkbezoekers dat het streamen 

blijft, ook na corona. Velen vinden het een 

voordeel dat je ook eens een virtueel kijkje 

kunt nemen bij een andere kerk. De stream 

is, kortom, een blijvertje.

Met een terugblik op o.a.:

02|03  
Besturen en werkgroepen     
Roel van Marle en Hendrik-Jan 
Overmeer: ‘Ondanks corona zijn 
we als kerk relevant gebleven.’

04|05 
Wijkkerken en pioniersplekken     
Een kerkbezoeker over het   
online vieren: ‘Ik vond het 
behelpen.’

06|07  Kinderen en jongeren
Studentenpastor Riekje van 
Osnabrugge: ‘De studenten 
waren het zoomen zat.’

08|09  Financiën   
Redmer Kuiken, voorzitter CKR: 
‘Corona hakte er voor de kerken 
flink in.’

10|11   Kerkelijk Bureau   
Vincenza La Porta, directeur 
Kerkelijk Bureau: ‘We kunnen 
elkaar tot een hand en een voet 
zijn.’

Streamen van viering is een blijvertje

Vrijdag 9 oktober 2020 brengt burgemeester Halsema een werkbezoek aan de 

Protestantse Kerk Amsterdam. Ze spreekt met scriba Rosaliene Israël,  

directeur Vincenza La Porta en hoofd Communicatie Wilfred Scholten.  

Aanleiding van het gesprek is een brief van de Veiligheidsregio Amsterdam- 

Amstelland aan alle Amsterdamse gebedshuizen met het dringende advies zich 

aan de coronamaatregels te houden. De Protestantse Kerk Amsterdam stuurt 

hierop een reactie met het verzoek voor structureel overleg van de  

Amsterdamse kerken en geloofsgemeenschappen met de gemeente. In het  

gesprek bedankt Halsema de kerken voor hun inzet in de afgelopen tijd. 

Daarnaast doet ze een dringend beroep op de kerken om mee te denken over 

de geestelijke en sociale ondersteuning van de Amsterdammers. ‘Organiseer 

kleinschalige activiteiten in eigen buurt’, is haar pleidooi, zoals openstelling van 

de kerken voor meditatie en gebed, een kaarsje aansteken en een pastoraal 

<  Femke Halsema op  

werkbezoek bij de PKA
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Burgemeester Halsema vraagt kerken om hulp

gesprek. De PKA  

neemt op verzoek van  

de burgemeester het 

voortouw in het  

organiseren van een  

vervolgoverleg met  

haar en de Amsterdamse  

kerken en geloofs- 

gemeenschappen. In 

samenwerking met de 

Diaconie start de PKA 

diverse ‘hoop’-projecten, 

waaronder een podcast.

Kerk in Mokum

Protestantse Kerk Amsterdam

2020



Drie vragen aan: Duco Stadig
Voorzitter van de Gebouwencommissie

1.  Wat doet de Gebouwencommissie? 
De commissie adviseert de wijkgemeenten en het 

college over technische zaken die het dagelijks  

beheer overstijgen. Het gaat over groot onderhoud, 

renovaties en verbouwingen, maar ook over zaken  

als energiebesparing, brandveiligheid en  

monumentensubsidies. De Gebouwencommissie is 

daarnaast belast met het toezicht op bestedingen uit 

de onderhoudsfondsen van de wijkgemeenten. 

2.  Hoe kijkt u terug op 2020? 
In 2020 moest de commissie, net als zovelen, zich 

aanpassen aan de corona-omstandigheden. We  

leerden online vergaderen en dat bleek efficiënt, maar 

de vrije discussie in het persoonlijk contact misten we 

wel. Desondanks kon het meeste werk voortgang  

vinden. De plannen voor o.a. een verbouwing van  

Hebron en de Thomaskerk zijn uitgebreid besproken.  

3.  Wat zijn de belangrijkste thema’s in 2021? 
Voor 2021 is inmiddels in overleg met de wijk- 

gemeenten een begroting voor het groot onderhoud 

vastgesteld. Er wordt ook dit jaar weer getimmerd, 

geschilderd en wat niet al - opdat onze kerk- 

gebouwen in goede staat van onderhoud blijven.  

Dat vereist een continue inspanning. 

Drie vragen aan: Hermine Pool
Voorzitter van de Kunstcommissie van de 
Protestantse Kerk Amsterdam.

1.  Wat doet de Kunstcommissie?  
De commissie heeft op dit moment als belangrijkste 

taak om ervoor te zorgen dat het roerende kunstbezit 

van de PKA goed en toekomstbestendig beheerd kan 

worden. Dat betekent dat we alle (kunst)voorwerpen 

in alle PKA-kerken en in musea en in depots inventari-

seren en de gegevens onderbrengen in een databank. 

Als we precies weten waar ons kunstbezit uit bestaat 

en waar het zich bevindt, kunnen we erover gaan  

nadenken hoe we het in de toekomst willen beheren. 

2.  Hoe kijkt u terug op 2020? 
2020 was geen gemakkelijk jaar, omdat we als  

commissie alleen online konden vergaderen. Voor de 

reguliere zaken is dat niet zo erg, maar voor verga-

deringen waarin we met elkaar nieuw beleid willen 

formuleren en ter plekke over de kunst en voorwerpen 

ons een mening willen vormen, is dat erg vervelend.  

3.  Wat zijn de belangrijkste thema’s in 2021? 
Vanwege de lockdown zijn we een half jaar uitgelopen 

met de inventarisatie van alle kunst. In het voorjaar van 

2021 is het gelukt om ook in ons depot de inventarisa-

tie af te ronden. Het komende half jaar gaan we verder 

met het collectiebeleidsplan en het delen van onze 

bevindingen met de kerkrentmeesters en geïnteres-

seerde kerkleden. Het is zo leuk om nu echt een over-

zicht te hebben van wat we hebben en dat te kunnen 

laten zien met behulp van foto’s en gegevens. 

Hoe ben en blijf je in tijden van corona kerk met lef en liefde voor 

de stad? Dat is als je het mij vraagt de ondertitel bij de terugblik 

op het afgelopen jaar. Ik schrijf ‘terugblik’, alsof we deze periode nu 

de maatregelen steeds verder versoepeld worden, er volop gevac-

cineerd wordt en het perspectief hoopgevend is, inmiddels achter 

ons gelaten hebben. Maar als er iets is dat we het afgelopen jaar 

aan den lijve ondervonden hebben, dan wel dat de realiteit weer-

barstig is. Niet dat dat iets nieuws is. Kennelijk waren we, ondanks 

tal van Bijbelverhalen en de ervaringen van mensen in de marge van 

onze stad die het tegendeel illustreren, dermate gaan geloven in de 

maakbaarheid van ons (kerkelijke) bestaan, dat de omvang van de 

pandemie en de vergaande consequenties ervan onze grondvesten 

deden wankelen. 

Rouw en eenzaamheid
In haar reflectie op de betekenis van de coronapandemie voor het 

kerkzijn noemt de Anglicaanse priester Bryony Taylor (Derby Dio-

cese, UK) drie centrale spirituele thema’s: De rouw om het verlies 

van intermenselijke contact en de onvermijdelijke eenzaamheid die 

dit met zich meebrengt. Het bewustzijn van wat er ondanks maatre-

gelen en risico’s wél kan. En de zegen van nieuwe wegen die wor-

den gevonden om als kerk (online) present te zijn en door nieuwe 

doelgroepen gevonden te worden. In de ontmoetingen met ker-

kelijke vrijwilligers en professionals kwamen precies deze thema’s 

aan de orde. De rouw om wat niet kon en wie er niet (meer) was, 

het bewustzijn van wat er nog wél kon en de vreugde om de ze-

geningen van dit uitzonderlijke jaar, liepen in hun verhalen dwars 

door elkaar. En soms botsen ze ook stevig. Uit alle ervaringen bleek 

geen uniforme regel te destilleren hoe je kerk moet zijn in tijden 

van corona. In het spanningsveld tussen aanwezigheid en gemis, 

werden online-vieringen gevierd, podcasts opgenomen, telefoon-

cirkels rondgebeld, koffie- en vergaderzooms gehouden, pastorale 

wandelingen georganiseerd en talloze ontbijtjes, warme maaltijden, 

Paas- en Kerstpakketjes rondgebracht. 

Kerk met lef en liefde
Wat het langetermijneffect van deze ontwikkelingen zal zijn, kunnen 

we nu nog niet weten. Aan twee voorspellingen durf ik me op grond 

van de ervaringen van het afgelopen jaar wel te wagen. Hoewel we 

blij en opgelucht zijn dat we ondertussen weer bij elkaar kunnen 

komen en zelfs voorzichtig weer mogen zingen, verwacht ik dat 

we niet meer om online kerkzijn heen kunnen. Zeker nu we ervaren 

hebben hoe het de mogelijkheden tot verbondenheid vergroot, ook 

met mensen die anders niet naar onze vieringen komen. Daarnaast 

benadrukken de afgelopen maanden de noodzaak van de kerk als 

spirituele gemeenschap. De vragen die de coronapandemie op-

werpt, leggen een enorme behoefte aan spirituele vorming en oefe-

ning bloot. Een behoefte die ons terugbrengt naar de basis van ons 

kerkzijn. Evangelist Johannes leert ons dat we mogen geloven in 

een God die onder mensen aanwezig is, no matter what van men-

sen houdt en niet wil dat hun leven tevergeefs is. Of zoals pastor 

Donna Schaper (Judson Memorial Church, New York City) schrijft 

tegen de achtergrond van alle (aard)verschuivingen die corona te-

weegbracht: ‘I am a fan of the still speaking God, the one who keeps 

us changing and keeps changing on us.’ Een basis die ons inspireert 

om ook vandaag en morgen missionair en diaconaal kerk met lef en 

liefde voor de stad te zijn.

   Ds. Rosaliene Israël, scriba
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Drie vragen aan: Remco Wynia
Voorzitter van de Orgelcommissie

1.  Wat doet de Orgelcommissie?  
Zoals de naam al zegt, houden we ons bezig met de 

orgels (en een enkele vleugel) die de Protestantse Kerk 

Amsterdam in haar bezit heeft. De Orgelcommissie is 

ook aanspreekpunt voor de organisten. 

2.  Hoe kijkt u terug op 2020?  
Natuurlijk was het ook voor ons een bijzonder jaar.  

We zijn gewend om op locatie te vergaderen, dus in 

de wijkkerken waar de orgels staan. Vaste punten op 

onze agenda zijn: de toerusting van de organisten,  

het onderhoud van de orgels in het algemeen en de 

financiën. Op locatie kunnen we meteen het plaatselij-

ke orgel inspecteren en bespelen. Afgelopen jaar kon 

dit niet. We moesten online vergaderen. Toch heb-

ben we de aanzet kunnen geven en/of mee kunnen 

denken met o.a. het groot onderhoud van het orgel 

van de Oranjekerk, het afronden van groot onderhoud 

van het orgel in de Westerkerk en het plaatsen van een 

nieuw instrument in de Elthetokerk. Daarnaast hebben 

wij met de organisten die in ons systeem staan een 

aantal keren contact gezocht. 

3.  Wat zijn de belangrijkste thema’s in 2021? 
Ondanks de voortdurende beperkingen door corona 

kijken we best tevreden terug. Maar we zien uit naar 

een verdere normalisatie! In de kerken gaan we straks, 

als het weer kan, graag weer verder waar we gebleven 

waren! 

 

Interieur Thomaskerk

Zilveren avondmaalsset

Hermine Pool
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Remco Wynia

‘We zijn als kerk relevant gebleven’
Aan het begin van 2020 nemen Roel van Marle en Hendrik-Jan Overmeer als duo de 
voorzittershamer over van Rijk van Ark. Wat ze toen absoluut niet konden vermoe-
den, was dat het zo’n bizar eerste jaar voor hen zou worden. 

Het is voor het eerst in de geschiedenis van de Protestantse Kerk Amsterdam dat een 

voorzittersduo aan het roer staat. Ook met hun leeftijd, beiden begin dertig, zijn ze op die 

post een unicum. Het is nogal wat om voorzitter te zijn van een kerk met een kleine 30  

wijkkerken en pioniersplekken, ruim honderd betaalde medewerkers en predikanten,  

honderden vrijwilligers. Een organisatie bovendien die volop in beweging is. 

Speelkwartier
Wat bezielde Hendrik-Jan en Roel om dit, in hun schaarse vrije tijd naast hun intensieve  

fulltimebanen, te gaan doen? Roel: “We voelen ons allebei verantwoordelijk voor de 

toekomst van de kerk. We vinden dat je dan naast de rotten in het vak ook mensen van 

de toekomst in je bestuur moet hebben. We zijn de dertig voorbij en hadden allebei iets 

van: het speelkwartier is over. Als mensen ons hiervoor het vertrouwen geven, gaan we 

het doen.” Ze kenden elkaar nog niet maar bleken wel gemeenschappelijke vrienden te 

hebben. Hendrik-Jan”: “Het klikte en we hadden meteen het gevoel: we kunnen elkaar 

goed aanvullen.” Roel: “Het is ook fijn dat we allebei uit verschillende hoeken van de kerk 

komen. Met alles daar tussenin heb je meteen een brede range te pakken.” Over de  

invulling van het voorzitterschap waren ze het snel eens. Ze willen vooral ondersteunend 

zijn, ervoor zorgen dat processen goed verlopen en – heel belangrijk – dat in de  

Algemene Kerkenraad iedereen zich veilig voelt om zijn of haar zegje te doen.  

Hendrik-Jan: “Wij hebben de eer om op deze kerk te mogen passen en ervoor de zorgen 

dat de volgende generaties ook nog een kerk hebben. Dat is een dankbare taak.”

Lichter besturen
Toen kwam corona, volledig onverwacht. Roel: “Het begin was daardoor extra spannend 

voor ons. Hoe bestuur je een online-kerk? Hendrik-Jan: “Corona bleek, hoe naar ook, het 

beste in de kerk naar boven te halen. De wil om er te zijn voor elkaar, de buurt en de stad. 

De kracht om ondanks de beperkingen samen kerk te zijn. Dat was mooi om mee te ma-

ken.” Roel is het daarmee eens: “Het was en is mooi om die vitaliteit te zien. Ondanks corona 

zijn we als kerk relevant gebleven. Daar willen we de wijkgemeenten, pioniersplekken en de 

Diaconie een groot compliment voor geven!” Over de tijd na corona hebben ze natuurlijk 

ook nagedacht. Roel: “In de taskforceronde langs de wijkkerken die in het najaar van start 

ging, ook online, kwamen thema’s naar voren die we het komende jaar gaan oppakken, 

zoals vernieuwing, de financiën op orde, lichter besturen en de rol van onze kerkgebouwen 

voor een duurzame toekomst.” Hendrik-Jan: “In die gesprekken blijkt dat op alle kerkplekken 

nagedacht wordt over kerkvernieuwing, dus niet alleen bij de pioniers. De kerk is in bewe-

ging.“ Roel: “We moeten meegroeien met de samenleving. Het evangelie verandert niet, de 

manier van kerk-zijn wel. Daar moeten we voor open staan. Die openheid is er binnen onze 

PKA volop. Dat schept vertrouwen voor de toekomst.”

en de noodzaak voor de wijkkerken om tot een sluitende 

begroting te komen. In het najaar beginnen de nieuwe 

voorzitters samen met Vincenza La Porta en scriba  

Rosaliene Israël aan een online kennismaking met de 

wijkkerkenraden en -kernraden. Deze gesprekken  

worden gecombineerd met ‘taskforcegesprekken’ over 

visie en financiën waaraan ook leden van het  

moderamen van de Algemene Kerkenraad en het  

dagelijks bestuur van het College deelnemen.

Zoomende besturen
In de Algemene Kerkenraad zijn de wijkkerken vertegen- 

woordigd en is er ook een afgevaardigde namens de 

pioniersplekken. Onder de Algemene Kerkenraad vallen 

enkele werkgroepen, zoals de Werkgroep Kerk- 

vernieuwing, de Werkgroep Jeugd en de Werkgroep 

Communicatie. Het College van Kerkrentmeesters, waar-

in de wijkkerken ook vertegenwoordigd zijn, heeft de 

financiën, de gebouwen en personeelszaken onder zijn 

hoede. Onder dit college vallen o.a. de Gebouwencom-

missie, de Orgelcommissie, de Kunstcommissie en de 

Beleggingscommissie. Vanaf maart vinden alle vergade-

ringen online plaats.  

Het College vergadert vier keer en de Algemene Kerken-

raad zes keer. Vlak voordat corona uitbreekt, zwaait de 

Algemene Kerkenraad haar voorzitter Rijk van Ark met 

veel dank uit. Dit gebeurt op 24 januari tijdens de druk- 

bezochte PKA-nieuwjaarsreceptie in de Elthetokerk, 

waarbij de Amsterdamse wethouder Sociale Zaken,  

Diversiteit en Democratisering Rutger Groot Wassink 

hem een koninklijke onderscheiding opspeldt voor zijn 

Zoomende besturen

vele verdiensten voor o.a. de kerk. Er treedt een jong 

voorzittersduo aan: Hendrik-Jan Overmeer en Roel van 

Marle. Belangrijke thema’s in de besturen zijn o.a. het 

kerk-zijn in coronatijd en het instellen van een 

corona-reserve, maar ook: pionieren en kerkvernieuwing 

en concrete plannen daarvoor in o.a. de Binnenwaai en 

De Thomas, wat betekent het om Groene Kerk te zijn 

en hoe gaan we als kerk met het slavernijverleden om? 

De kerkrentmeesters richten zich in het bijzonder op de 

financiële situatie van de kerk, de gevolgen van corona 

Hendrik-Jan Overmeer en Roel van Marle

Orgel Westerkerk

Duco Stadig

www.protestantsamsterdam.nl

02|03  Besturen, commissies, werkgroepen

De zegen van nieuwe wegen
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02|03  Besturen, commissies en werkgroepen



In tijden van crisis is de vraag naar pastoraat extra groot. In de 18 wijkkerken 

van de Protestantse Kerk Amsterdam doen de predikanten, pastores en 

pastoraal werkers er alles aan om samen met de kerkenraad/kernraad en 

de vele andere vrijwilligers het gemeenteleven zo goed mogelijk op gang te 

houden. Het Kerkelijk Bureau en scriba Rosaliene Israël bieden ondersteu-

ning, bijvoorbeeld in de vorm van themagesprekken via zoom over o.a. pas-

toraat in coronatijd, hoe gaan we de zomer in en hoe maak ik in deze tijd 

een kerstpreek? Ook in de Werkgemeenschap van predikanten is pastoraat 

in tijden van corona een belangrijk thema. 

Aan het begin van de coronacrisis stelt de Protestantse Kerk Amsterdam 

een pastoraal steunpunt in voor uitvaartondernemingen, ziekenhuizen en 

zorginstellingen in Amsterdam. De instellingen kunnen een beroep doen op 

de predikanten en pastores van de kerk als zij zelf niet aan de hulpvraag van 

patiënten en hun familieleden kunnen voldoen. Ook emeriti predikanten 

bieden hun medewerking aan. Er wordt weinig gebruik gemaakt van het 

aanbod, maar het wordt wel gewaardeerd. 

Komen en gaan van predikanten
De Regenbooggemeente kan in oktober een predikanten-duo beroepen: 

ds. Gerben van Manen als wijkpredikant en ds. Nellie van Voornveld als 

buurtpredikant. Er worden in 2020 maar liefst vier predikanten uitgezwaaid 

die veel voor de Protestantse Kerk Amsterdam hebben betekend: in juni ds. 

Wilken Veen van het Leerhuis Amsterdam Tenach en Evangelie in verband 

met emeritaat, in september pionier-predikant Paul Visser van Huis van de 

Ziel in de Noorderkerk vanwege een beroep naar Rotterdam, begin oktober 

ds. Gerhard Scholte, predikant van de Keizersgrachtkerk en eind oktober ds. 

Trinus Hibma, predikant van de Bethelkerk, beiden vanwege emeritaat. 

Kerk in Mokum vraagt in het juni-nummer aan kerkgangers hoe zij de online 
vieringen ervaren. Enkele ingekorte reacties: 

Een bezoekster van de Keizersgrachtkerk: ‘Het is heerlijk om te luisteren’. Ze steekt 

thuis een kaars aan als in de Keizersgrachtkerk een kaars aan de paaskaars wordt 

aangestoken. ‘Dat geeft verbondenheid.’ Ze viert het avondmaal mee met een 

matse en druivensap. Ze voelt zich geraakt door de woorden en betrokken bij de 

inhoud, zoals tijdens een tienerdienst over verschillende namen van God. Na de 

vieringen is er ‘koffiedrinken’ via de zoom. ‘Ik word heel blij van al die mensen in 

beeld!’

Lineke Lith, ouderling van de Nieuwendammerkerk: ‘Ik volg alle diensten’. De 

drie wijkgemeenten in Noord – de Ark de Bethelkerk en de Nieuwendammerkerk, 

zenden gezamenlijk kerkdiensten uit vanuit de Bethelkerk. ‘Het is fijn dat het zo 

kan. De troostende woorden van de predikanten doen me goed. De lege kerkzaal 

is wel wonderlijk.” De dominees verbinden de overwegingen aan de huidige tijd. 

‘Het voelt even als een adempauze. Ik denk dat deze moeilijke tijd het gezamenlijke 

gevoel bevordert. Als straks de kerken weer opengaan: dat wordt een feest!’

Ynze Baumfalk van de Muiderkerk: ‘Ik vind het behelpen. Gemeente zijn houdt in 

dat je bij elkaar komt, samen luistert en zingt en elkaar ontmoet na de dienst. Begin 

mei zijn we begonnen met ‘koffiedrinken’ via zoom om andere gemeenteleden 

even te zien en te vragen hoe het gaat. Maar het is toch anders wanneer je men-

sen face to face ziet.’

Pauline Hagemeijer, ouderling van de Thomaskerk: ‘De kerkzaal ziet er ook online 

prachtig uit, maar ik mis de gemeente, de mensen om me heen, de contacten en 

de warmte. De diaken en ouderlingen bellen oudere gemeenteleden: hoe gaat 

het en is er hulp nodig? ‘In het begin hebben we tulpen langsgebracht.’ De preken 

spreken haar zeer aan, juist in deze coronatijd. “Het Bijbelverhaal 

over de uittocht van het Joodse volk uit Egypte past heel mooi bij 

deze tijd. Met beproevingen hebben we nu ook te maken.”

Zij komen met het plan om Keep the Faith door te 

ontwikkelen tot HolyHub, een platform dat zich richt op 

jonge doelgroepen dat hen uitdaagt om met zingevings-

vragen aan de slag te gaan aan de hand van religieuze 

bronnen zoals de Bijbel. De Werkgroep Kerkvernieuwing 

en de Algemene Kerkenraad gaan akkoord. In septem-

ber is de feestelijke aftrap van HolyHub in de kas van de 

Corvershof. 

Martin de Jong neemt de taak van pionierbegeleider over 

van ds. Bas van der Graaf. “We hebben de afgelopen jaren 

gemerkt hoe lastig het is om diverse doelgroepen voor 

langere tijd aan onze pioniersplekken te binden”, schrijft hij 

in zijn column in Kerk in Mokum van september. “Bij een 

heel aantal plekken lukt dit gelukkig wel en bereiken we 

mensen die misschien anders nooit met het evangelie in 

De kapel van de Oranjekerk is 

dagelijks open om een kaarsje 

te branden >

Corona 
doet extra 
beroep op 
pastoraat

Van links naar rechts:
Ds. Gerben van Maanen, 

wijkpredikant Regenbooggemeente

Ds. Nellie Voorneveld, 

buurtpredikant Regenbooggemeente 

Ds. Wilken Veen 

Ds. Paul Visser 

Ds. Gerhard Scholte 

Ds. Trinus Hibma 

In de wijkkerken en pioniersplekken komt door corona een nieuwe beweging op gang. 

Wie goed luistert, hoort het ‘We zullen doorgaan’ van Ramses Shaffy op de achtergrond 

klinken. Het streamen van vieringen blijkt voor veel wijkkerken een succes. De streams 

trekken al gauw meer kijkers dan verwacht. Sommige wijkkerken, zoals de Westerkerk en 

de Jeruzalemkerk, ontwikkelen speciale onlinediensten, soms interactief, via YouTube en 

zoom. 

Voor kinderen en tieners zijn er zoombijeenkomsten voor of na de viering. Ook verder 

wordt er heel wat afgezoomd, door kerkenraden en kernraden, liturgiegroepen, gespreks-

groepen, het koffiedrinken na de viering etc. “Het zoomen komt me de neus uit”, hoor je 

na verloop van tijd. Toch is het een uitkomst, maar helaas niet voor iedereen. Een grote 

zorg voor de wijkkerken is het contact met de betrokken leden die niet digitaal zijn aan-

gesloten. Met het rondbrengen van tulpen, soep en kaarsjes, via de telefoon, de papieren 

nieuwsbrief en kaarten en een-op-een pastorale gesprekken wordt het contact gezocht 

en onderhouden. In de wijkkerken en pioniersplekken zetten vrijwilligers alles op alles om 

de diaconale activiteiten voor de buurt – van koffiedrinken en open kerk tot buurtmaaltijd 

– in aangepaste vorm door te laten gaan. In diverse wijkkerken kan overdag een kaarsje 

worden gebrand.

Op Pinksterzondag 31 mei houdt de Protestantse Kerk Amsterdam in samenwerking met 

de Raad van Kerken Amsterdam een korte online-herdenking van de slachtoffers van 

COVID19 en het verdriet en de eenzaamheid die de pandemie met zich meebrengt voor 

de Amsterdammers. Burgmeester Femke Halsema, ds. Bas van der Graaf, ds. Tim Vreug-

denhil en organist Evan Bogerd werken mee aan dit moment van bezinning en bemoedi-

ging vanuit de Westerkerk. 

In navolging van de Black Live Matters-beweging initiëren en stimuleren scriba Rosaliene 

Israël en stadspredikant Tim Vreugdenhil in juni het gesprek in de kerk over witte privileges, 

racisme en uitsluiting. ‘De Protestantse Kerk Amsterdam voelt zich vanuit het evangelie 

geroepen naar wegen te zoeken om de groeiende tegenstellingen in de stad te overbrug-

gen en onze geschiedenis onder ogen zien’, stellen zij daarbij. Basis voor het gesprek is de 

longread van Tim Vreugdenhil met de titel ‘Kleur bekennen’. 

Liefde in tijden van corona
Met een ferme zwaai zet Opoe Stoffers een grote bak achter in haar auto. Ze heeft hem in haar keukentje gevuld met bakjes 
waar een heel Hollands maaltje in past: verse aardappel, snijboontjes, en twee zelf gedraaide gehaktballen met jus. De bakjes 
zijn nog warm als ze met een grote vaart door de buurt rijdt, de handen stevig aan het stuur. Die handen 
hebben al een heel leven van hard werken achter de rug; ze hebben kinderen en kleinkinderen vastgehouden en een leven 
lang eindeloos veel groente schoongemaakt, glazen gespoeld, gedweild, gepoetst en was opgehangen. 

Nu zijn ze gehuld in blauwe plastic handschoentjes, en het vriendelijke lachje van mevrouw Stoffers zit verstopt achter een 
mondkapje. Haar ogen kijken olijk boven de rand uit. Eerst bellen we aan bij Jan. ‘Hoe gaat-ie?’ vraagt ze. Jan 
beweegt zich moeizaam. Zijn benen zijn stram. Maar hij is blij met de maaltijd, want boodschappen doen gaat nu niet meer. 
Dan komen we bij Stien. Zij is blind aan een oog en vertelt dat de thuiszorg niet meer kan komen om haar te 
verzorgen: de zorg wordt teruggebracht tot het uiterst noodzakelijke. Ademloos kijken we toe hoe ze de trap op klimt met 
het bakje in beide handen.

25 deuren later zijn we tenslotte bij Henk, een zachtaardige man die zijn linkerarm niet meer kan bewegen. Hij leest 
zich met bril en vergrootglas geduldig de dag door tussen de vele foto’s van zijn kinderen en zijn overleden vrouw. ‘We 
kunnen niets meer doen’, zegt hij, ‘behalve naar elkaar omkijken.’ Opoe Stoffers beaamt dat: ‘Ik doe het uit mijn hart’, zegt ze. 
‘Tot volgende keer.’ Zo eenvoudig is het. De liefde heeft het laatste woord. 

Margrietha Reinders is buurtdominee bij pioniersgemeente Betondorp bloeit. 
Deze column is overgenomen uit Kerk in Mokum, mei 2020
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Kerkvernieuwing 
       ook in de wijkkerken

Doke Hoekstra, Anouk Zwaan, ds. Bas van der Graaf, Kim van Willegen en Guy Wijnen

aanmerking zouden zijn gekomen. Soms, heel soms moeten we besluiten dat een initiatief niet of niet meer voldoende 

potentie heeft. Dat doet pijn. Want al onze pioniers 

zetten zich met hart en ziel in voor hun nieuwe plek.” In 2020 eindigt de termijn voor drie pioniersplekken: Licht op 

Zuid, de Arabische Protestantse Kerk Amsterdam en de pioniersplek van het eerste uur Heilig Vuur West. 

De kerkvernieuwingsplek WeWorship komt erbij waarmee de teller van pioniers- en kerkvernieuwingsplakken aan het 

eind van het jaar op zeven komt te staan. In toenemende mate ontstaan er ook in de wijkkerken plannen voor 

kerkvernieuwing.  
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Aan het begin van de coronatijd ontwikkelt een team op het Kerkelijk Bureau 
het platform Keep the Faith, met artikelen, filmpjes, blogs en vlogs om de 
moed erin te houden in coronatijd. Een aantal creatievelingen krijgt van de 
Protestantse Kerk Amsterdam de ruimte om te onderzoeken waar millennials 
behoefte aan hebben. 

Het team van 

HolyHub met van 

links naar rechts:

We zullen doorgaan
De YouTube-viering Woord van de Wester met ds. Herman Koetsveld

Thuis vieren: 
‘Ik mis de mensen om me heen!’
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Bij NEWConnective gebeurt er al veel online, de communicatie met de studenten 

verloopt voornamelijk via instagram. De omschakeling naar het online organiseren 

van activiteiten en gespreksgroepen kost dan ook niet zo veel moeite. Bovendien 

hebben de stagiaires tal van creatieve ideeën: samen eten, mediteren, noem maar 

op achter je schermpje. Maar de studenten tonen minder interesse dan verwacht. 

Riekje: “Ze moesten voor hun studie al de hele dag achter hun beeldscherm zitten 

en hadden daar ’s avonds geen zin meer in.” Dat is jammer, want veel alterna-

tieven zijn er niet, zeker niet tijdens de strenge lockdown. De krantenberichten 

over de eenzaamheid van studenten maken het extra frustrerend dat het zo 

stroef loopt. “We dachten eerst dat het aan ons programma lag, tot we van allerlei 

studentenorganisaties hetzelfde geluid hoorden. Mijn zoon, die zelf student is, 

vertelde over online borrels die ook geen succes waren.” NEWConnective weet in 

het coronajaar met het online Engelstalige aanbod wel studenten van ver over de 

grenzen te bereiken. “Dat was een grote bonus!” 

Hoe bereiken we kinderen en jongeren en hoe houden we hen vast? 
Op het Kerkelijk Bureau van de Protestantse Kerk Amsterdam houden 
de jeugdwerkadviseurs Koos van Beelen (24) en Robert Jan Nijland 
(34) zich intensief met dergelijke vragen bezig. 

Het ei van Columbus hebben ze nog niet gevonden, maar ze zijn ook 
zeker niet moedeloos, in tegendeel. “Er is voor een wijkkerk vaak maar 
een klein zetje nodig om iets voor en met kinderen of jongeren voor 
elkaar te krijgen. Dat zetje willen wij graag geven.” In het afgelopen 
jaar hebben ze zich ingezet om datgene wat aan jeugdwerk op kerk-
plekken gebeurt te waarderen en te stimuleren en om het aanbod nog 
beter af te stemmen op de vraag in de wijkkerken. 

Er is o.a. een Durffonds Jeugdwerk in het leven geroepen voor het 
ontwikkelen van nieuwe activiteiten. Met events en nieuwsbrieven is 
aandacht besteed aan de mogelijkheden van jeugdwerk in coronatijd. 
In enkele kerken zijn gemeentescans uitgezet om te kijken welke stap-
pen gezet kunnen worden om jeugdvriendelijke kerk te zijn. Er is een 
onderzoek gaande naar de mogelijkheden voor duurzaam contact met 
18-plussers. 

Het student traineeship voor tienerwerk maakte een professionalise-
ringsslag door en de eerste plannen werden gesmeed voor een jeugd-
predikant voor de stad die in nauwe samenwerking met de wijkkerken 
het jeugdwerk verder gaat uitbouwen. 

Jeugdwerk: stap vooruit

Zomer-event 
voor tieners in de 

Hoftuin

Een stagiair zet een Walk for 2 in elkaar, met spots door de binnenstad voorzien van 

filmpjes met reflectieve vragen. Een gouden greep: online te bestellen, live te wande-

len. De rouwgroepen lopen, zoals altijd, wel goed. Riekje: “Rouw is iets waar je niet 

voor kiest. Het overkomt je en dan is het fijn als je studenten treft die het ook mee-

maken, zelfs via zoom.” Riekje is blij dat live ontmoetingen nu weer mogelijk zijn. “We 

waren toch vooral aan het zenden. Dat is heel lastig. Je weet niet hoe iets overkomt. Ik 

ben veel meer iemand van de uitwisseling.”

Riekje van Osnabrugge werkt als studentenpastor namens de Protestantse Kerk 
Amsterdam bij NEWConnective, een levensbeschouwelijk platform aan de VU 
voor studenten. Het jaar 2020 begint veelbelovend. Er is subsidie ontvangen 
voor een grootschalig project ‘Zien en gezien worden’. Maar liefst vier stagiaires 
staan in de startblokken. Door corona valt het project in het water. 

           Riekje van Osnabrugge, studentenpastor: 

‘Het was vooral zenden’
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Babette Vader
Student-trainee Westerkerk

‘Als kerk hebben we tieners en 

jongeren zeker iets te bieden”

Liddie den Braanker
Begeleidt tienerwerkers

‘Als je hoort dat de training effect heeft, 

zijn dat gouden momenten’

Anne Bolhuis
Communicatiemedewerker Diaconie

‘Bijbelse inspiratie wordt hier in 

praktijk gebracht’

Wouter van Duijn
Leidt de tienerclub en speelt 
piano in de Noorderkerk
‘Je ziet vriendschappen ontstaan’

Roos Fountain
Tienerwerker Keizersgrachtkerk

‘Voordeel van online is dat de tieners in 

pyjama kunnen meedoen’

Evelien Oosterom
Projectmedewerkster Straatpastoraat 
Diaconie
“We hebben alle tijd om naar de verhalen 

van mensen te luisteren”

Sebastiaan Hexspoor 
Pionier bij Taizé Amsterdam
‘Een plek die rust en vertrouwen 

geeft in een hectische wereld’

David Bom
Werkt bij pioniersplek De Kwekerij
‘Van een goed gesprek gaat mijn hart 

sneller kloppen’

Guy Wijnen
Voortrekker jongerenplatform HolyHub
‘ Samen op zoek gaan naar inspiratie voor 

een betekenisvol leven’

In de rubriek Met hart en ziel in Kerk in Mokum komen jonge mensen aan het woord 
die zich met passie inzetten voor de kerk. Op deze pagina passeren de tien uit de 
jaargang 2020 de revue. 
Lees de bijbehorende interviews op: www.protestantsamsterdam.nl/kerkinmokum

Esger Renkema
Ouderling Muiderkerk

‘Ik wil graag iets betekenen 

voor mensen’

Met hart en ziel
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“Het was ook financieel een spannend jaar maar we zijn er als kerk  
redelijk goed uitgekomen. Daar mogen we best dankbaar voor zijn.”  
Aan het woord is Redmer Kuiken, voorzitter van het College van 
Kerkrentmeesters van de Protestantse Kerk Amsterdam. Dit college, 
waarin de wijkkerken vertegenwoordigd zijn, maakt beleid op het  
gebied van financiën, gebouwen en personeel. 

Corona hakte er voor de kerken en pioniersplekken in allerlei opzichten 

flink in. Redmer zal de laatste zijn die dat ontkent. “Van de ene op de 

andere dag moesten we het kerk-zijn en gemeenteleven volkomen 

anders organiseren dan we gewend waren. In de eerste plaats werd 

natuurlijk een oplossing gezocht voor de vieringen. Sommige wijkkerken 

streamden hun vieringen al. Dit werd door de wijkkerken die dat nog niet 

deden, heel goed opgepakt.” Met ondersteuning van het Kerkelijk Bureau 

werd apparatuur aangeschaft, overal kwamen er teams van vrijwilligers 

voor het bedienen van de apparatuur. De pioniersplekken 

haakten op de nieuwe situatie in met een online aanbod. 

Redmer: “De metamorfose was fascinerend. 

Het is een geweldige prestatie dat dit zo 

goed en zo snel lukte!”  

Coronareserve
Natuurlijk kostte deze operatie wel geld. Daarbij kwam een flinke derving 

van de inkomsten: de collecte-opbrengsten liepen in de meeste wijkkerken 

sterk terug en verhuur van kerkgebouw en zalen aan derden was niet meer 

mogelijk. Redmer: “We hebben als college een inschatting gemaakt van de 

extra kosten en de vermindering van inkomsten door corona. Gelukkig waren 

de beleggingsopbrengsten van 2019 dusdanig dat er een ‘coronareserve’ 

kon worden ingesteld.” Daarnaast kwam de Protestantse Kerk Amsterdam 

in aanmerking voor bepaalde coronamaatregelen van de overheid, zoals de 

NOW-regeling. Redmer: “Er waren natuurlijk ook activiteiten die door corona 

niet doorgingen en waar je dus geen kosten voor hoefde te maken. Het bleef 

tot het eind toe spannend, maar al met al viel eind 2020 de financiële schade 

voor de wijkkerken hierdoor nog enigszins mee.” 

Taskforceronde van start
Al voor het coronajaar waren er plannen voor een ronde van gesprekken van 

de besturen met de wijkkerken over hun lange termijn beleidsvisie en finan-

ciën. Die ronde – de taskforceronde genoemd – ging in het najaar van 2020 

van start. Redmer: “We hebben als kerken samen een flink vermogen. Dat is 

een zegen maar het is ook een grote verantwoordelijkheid. 

We hebben dit vermogen hard nodig om te kunnen blijven doen wat onze 

missie is: op zoveel mogelijk plekken in de stad Gods liefde gestalte geven. 

Wil je met het evangelie ook de nieuwe generaties bereiken, dan zul je aan 

vernieuwing moeten doen. Niet alleen via de pioniersplekken maar ook in 

de wijkkerken.” In 2019 is besloten daar een deel van het vermogen voor te 

reserveren. De Werkgroep Kerkvernieuwing beoordeelt in opdracht van het 

College van Kerkrentmeesters de plannen voor kerkvernieuwing van 

pioniersplekken en in toenemende mate van wijkkerken. Redmer: “Om deze 

financiële ruimte te kunnen maken én ook daadwerkelijk voor kerkvernieu-

wing in te zetten, was en is het wel noodzakelijk dat de stedelijke kosten 

omlaaggaan en dat de wijkkerken naar een sluitende begroting gaan. 

De taskforcegesprekken zijn bedoeld om met elkaar te bespreken hoe we de 

toekomst, ook financieel, voor ons zien. Het is erg fijn om te merken dat de 

besturen en de wijkkerken daarbij niet tegenover elkaar staan maar samen 

optrekken om ook voor de komende generaties een kerk te kunnen zijn die 

ertoe doet.” 

Uitdagingen voor het nieuwe jaar zijn er volop. Redmer: “We gaan nu een 

nieuwe fase in, het post-corona tijdperk. De vraag is: hoe krijgen we het 

gemeenteleven weer op gang? Komen de mensen weer naar de kerk of vin-

den ze het wel best om thuis de viering te bekijken met een kopje koffie? En 

hoe behoud je het contact met de grote groep mensen die je via de stream 

nieuw hebt bereikt?” Als tweede uitdaging noemt Redmer de taskforcege-

sprekken. “Hoe geven we daar een goed vervolg aan?  Daar zullen we flink in 

moeten investeren. Maar met de energie in de wijken en pioniersplekken, de 

komst van twee jonge, nieuwe voorzitters van de Algemene Kerkenraad, een 

voortvarende nieuwe directeur, een actieve scriba en een Kerkelijk Bureau dat 

ondersteuning kan bieden, heb ik er alle vertrouwen in.”  

Redmer Kuiken  voorzitter 

van het College van Kerkrentmeesters
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Hoe is het in 2020 met de financiën van de Protestantse Kerk Am-

sterdam gegaan? ‘Geef voor je kerk’ is in januari het thema van 

Actie Kerkbalans. Toen kwam corona met alle gevolgen van dien, 

ook financieel. Alle financiële ins en outs van het afgelopen jaar en 

de getallen achter  de grafieken op deze pagina zijn te vinden in de 

Jaarrekening 2020 van de Protestantse Kerk Amsterdam. 

Het is te vinden op: www.protestantsamsterdam.nl/jaarrekening

‘Het is goed 
om samen op te

trekken’

‘Het is goed 
om samen op te

trekken’

Baten naar bron

• Ledenbijdragen

• Overige fondswerving

• Exploitatie onroerend goed

• Beleggingen (incl. beleggingspanden)

Lasten naar doel

• Wijkgemeenten

• Bestuur en bureau

• Bovenwijks

• Beleggingen (incl. beleggingspanden)

Lasten naar uitgavesoort

• Kerkelijke activiteiten

• Gebouwen

• Medewerkers

• Bestuur/bureau/beheer/communicatie
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Stadspredikant in coronatijd
Amsterdam kent een stadstekenaar, een stadsdichter, een stadsbouwmeester en een stadsecoloog. De 
stadspredikant bestaat ook, sinds 2008. Ik ben de derde in rij. Het is mijn ambitie dat het stadspredikantschap 
een vanzelfsprekende plek in dat rijtje gaat innemen.
Zoals de dichter en de tekenaar doe ik op geheel eigen wijze een gooi naar de ziel van de Amsterdammers. 
Natuurlijk, dit is een rol met een knipoog. Niemand schreeuwt als er brand is om een dichter of een dominee. 
Tegelijk wekken omschrijvingen met ‘stads’ verwachting. De mensen in de stad hopen dat ze niet de allersáaiste 
dichter tot stadsdichter hebben benoemd. Bij de dominee werkt dat net zo. Blijkbaar zien ze iets in je. Blijkbaar 
kun je iets. Blijkbaar dúrf je iets. 

De reikwijdte van de stadsdichter en de -predikant is ongeveer dezelfde. In principe bereik je duizenden mensen 
per jaar omdat je op veel plekken komt en soms – even – een groot podium krijgt. Maar predikant zijn vraagt 
vandaag om meer dan ‘zend-talent’. Je moet ook kunnen zoeken en vinden. Wie netwerkt, die zal worden open-
gedaan. Mijn functie brengt me in contact met tal van mensen die onderdeel zijn van stedelijke netwerken. Alles 
gaat vandaag via allianties. 
Een stadspredikant is ook pastor. De vele mensen die ik jaarlijks ontmoet maken dingen mee. Hun vader gaat 
dood of hun partner is ziek. Ze doen soms domme dingen en als ze dan bekend zijn, branden media hen af. Of ze 
doen hele goede dingen. Aan bekende en onbekende Amsterdammers laat ik op gezette tijden even iets horen. Ik 
denk aan je. Ik bid voor je. Soms heb ik een lamme duim van het appen. De antwoord appjes beginnen bijna altijd 
met een zinnetje als ‘wat fijn dat je even iets laat horen’. 
Als stad zaten we in een enorme crisis. Aan de kerk de uitdaging om een stukje van de puzzel ‘hoe we met z’n 
allen verder kunnen’ te leggen. Vragen daarover krijg ik meer dan genoeg. Met als basis de contacten die zijn ont-
staan en de thema’s die ik in de afgelopen twee jaar heb opgepakt hoop ik de komende jaren mijn ambt met vaart 
en visie in te vullen. 

Tim Vreugdenhil is door de Protestantse Kerk Amsterdam benoemd als stadspredikant 
(voor de periode 2019-2023)
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Hoe heb je jouw start bij de PKA eind 2020 ervaren?
Twee dagen voor ik begon werd in de persconferentie weer 

een strengere lockdown aangekondigd. Mijn eerste actie 

als directeur Kerkelijk Bureau was om samen met de vorige 

directeur, die eigenlijk al vrij was, voor de medewerkers het 

besluit te nemen om weer volledig thuis te gaan werken. Mijn 

start was dus ook thuis. 

Gelukkig werd ik online heel hartelijk ontvangen door de 

voorzitters van de Algemene Kerkenraad en het College 

van Kerkrentmeesters. Verder heb ik alle teamleden een uur 

persoonlijk online gesproken die eerste weken en ook dat 

was een warm welkom. In die eerste week kon ik gelijk hard 

aan de slag vanwege een onverwachte brief die onze burge-

meester stuurde en waarin de kerk opgeroepen werd geen 

diensten meer te houden. 

Onze reactie op die brief resulteerde in een bezoek van haar 

aan ons kantoor. Samen met de scriba en het hoofd Com-

municatie hadden we een eerlijk gesprek. Uiteindelijk leidde 

dat tot het Hoop-project dat we samen met de Diaconie 

startten. De relevantie van kerk-zijn in de stad was me dus ge-

lijk in die eerste werkweek heel duidelijk. Zo mooi om te zien 

dat we als kerk een rol hebben in deze maatschappij!

Wat is jouw beleving van de PKA als geheel nu je er een 
tijdje werkt? 
Afgelopen periode ben ik online op bezoek geweest bij alle 

wijkkerkenraden om kennis te maken en vervolgens een 

gesprek te hebben over visie en financiën. Ook ontmoette 

ik de pioniers bij hun leergemeenschap en zag ik online veel 

voorbijkomen. Wat ontzettend veel mooie verhalen en mooie 

mensen heb ik al ontmoet! Er gebeurt zoveel dat het me 

soms duizelt. Wat een diversiteit en creativiteit. Maar ook: wat 

een eerlijkheid, want het is niet altijd eenvoudig allemaal om 

kerk in deze stad te zijn. En deze corona-tijden maakten dat 

een heel stuk complexer. Tegelijkertijd - de PKA dat zijn wij 

met z’n allen: alle wijken, pioniersplekken, leefgemeenschappen. En we kunnen 

elkaar tot een hand en voet zijn, elkaar inspireren, horen hoe de ander misschien al 

iets ontdekt heeft wat ook voor jou van belang is. 

Als team op het Kerkelijk Bureau ondersteunen we dat, zowel praktisch (financiën, 

HR-zaken, Communicatie) als inhoudelijk (jeugdwerk, kerkvernieuwing, toerusting 

werkers en vrijwilligers). En we doen steeds meer samen met de Diaconie, want we 

kunnen als kerk en diaconie niet zonder elkaar! We werken met lef en liefde voor 

de stad, ieder op z’n plekje. 

Wat is jouw passie als het om de kerk gaat?
De kerk is voor mij een heel bijzondere plek waar allerlei types mensen 

elkaar ontmoeten. Omdat ze samen een verlangen hebben om iets van Gods 

Koninkrijk te laten zien in hun eigen leven aan de ander, of dat nu hun kinderen 

zijn of hun buren of collega’s. Een plek die al eeuwen bestaat, allerlei stijlen en 

uitingsvormen kent en ondanks die verschillen bij elkaar hoort. Want alleen samen 

kunnen we de breedte, hoogte, diepte en lengte van de liefde van Christus ontdek-

ken, echt niet alleen! Ik vind het een voorrecht om met de gaven die mij gegeven 

zijn daaraan bij te dragen. Zodat ook mijn kinderen en ik hoop te zijner tijd mijn 

kleinkinderen en alle generaties die na ons komen, kunnen ontdekken wat God kan 

betekenen voor hun levens.  

Hoe kijk je naar de toekomst van de kerk en jouw rol daarin?
Als Kerkelijk Bureau faciliteren we de besturen van de Protestantse Kerk in Amster-

dam en kunnen we met professionele mensen en vrijwilligers het werk in de kerk 

ondersteunen. De hoeveelheid vrijwilligers in de kerk neemt hier en daar best wat 

af, dus zoeken we mee naar wegen om het werk in de kerk door te laten gaan. Een 

mooi voorbeeld is het traject dat studenten bij de PKA kunnen volgen: ze werken 

een aantal uur mee in het jeugdwerk in een wijk en krijgen daarvoor betaald. Te-

gelijkertijd worden ze gezamenlijk getraind zodat het ook voor hun eigen ontwik-

keling en cv echt iets toevoegt. Als bureau regelen we dat en de wijken zijn er blij 

mee. In mijn rol denk ik vooral mee op de grote beleidslijnen: gaan we de richting 

uit die we als kerk in Amsterdam willen, passend bij wat we zien aan ontwikkelingen 

in de stad? Zodat de Amsterdammers overal in de stad plekken (offline en online) 

zullen blijven kunnen vinden waar ze in hun eigen geloofstaal en vorm God kunnen 

ontdekken.
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Vincenza La Porta: 

‘Wat een diversiteit en creativiteit!’

Sinds 1 oktober 2020 is Vincenza La Porta 

directeur van het Kerkelijk Bureau en ambtelijk 

secretaris van de Algemene Kerkenraad en het 

College van Kerkrentmeesters.  

Maar het is natuurlijk wel 

wennen: geen collega’s meer 

om je heen, thuis werken in 

soms lastige omstandighe-

den met een thuiswerkende 

partner en jonge kinderen, 

geen praatjes meer bij het 

koffiezetapparaat. De afdeling 

HR doet er alles aan om het 

leed te verzachten. Voor het 

onderlinge contact komt er 

een wekelijkse koffie-zoom 

en er zijn allerlei leuke online 

activiteiten en wedstrijden 

om de moed erin te houden, 

zoals een online Thanksgi-

ving-bijeenkomst, diverse 

foto-challenges, een online 

escape-room en een bud-

dysysteem om de onderlinge 

band niet te verliezen. Er 

F
O

T
O

: 
M

A
R

L
O

E
S

 V
A

N
 D

O
O

R
N

Vincenza La Porta (l) en Jenneke Welmers

is ook regelmatig contact met de medewerkers in de 

wijkkerken, o.a. via kaarten en een attentie. De in 2019 

opgestarte kosters/beheerders-groep komt tweemaal 

online bij elkaar. Na iedere persconferentie van de over-

heid verzorgt het Kerkelijk Bureau een ‘corona-update’ 

voor de wijkkerken en pioniersplekken met een door-

vertaling van de nieuwe regelingen voor de kerken. De 

berichtgeving hierover van de Protestantse Kerk Neder-

land en de Classis Noord-Holland is hiervoor leidend. 

Het afscheid van directeur Kerkelijk Bureau Jenneke 

Welmers op 17 september vindt in klein verband plaats 

in de tuin van de Corvershof. Per 1 oktober begint de 

nieuwe directeur, Vincenza La Porta. Ondanks het feit 

dat noodgedwongen alle ontmoeting en vergaderingen 

online plaatsvinden, voelt ze zich snel thuis bij de PKA. 

De afdeling HR neemt het personeelsinformatiesysteem 

Daywize in gebruik. De afdeling Financiën stapt over op 

een nieuw financieel administratief systeem dat voor 

een stroomlijning van de financiële processen moet 

zorgen. Zij introduceren het programma met enkele 

online trainingsbijeenkomsten bij de penningmeesters in 

de wijkkerken. Dankzij deze digitaliseringsslagen blijft het 

Kerkelijk Bureau up to date en kan zij haar ondersteunen-

de taken nog beter uitvoeren.

 Medewerkers in dienst:   77 
 Medewerkers uit dienst:   23 
 Predikanten werkzaam voor de PKA:  21
 Ziekteverzuim percentage:   2,48% 

Op vrijdag 13 maart 2020 krijgen alle mede- 
werkers van het Kerkelijk Bureau het bericht dat 

zij per direct thuis moeten gaan werken. 
Gelukkig is het bureau er in de automatisering 

goed op voorbereid, waardoor deze overgang vrij 
soepel verloopt en het werk door kan gaan. 

De moed 
erin 

houden

De moed 
erin 

houden
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Communicatie: steeds meer nadruk op online
Op het gebied van communicatie komt de nadruk steeds meer op online te liggen. Papieren communicatie 
maakt, zeker voor het bereiken van jonge generaties, plaats voor communicatie via de website en de socials: 
Instagram, Facebook, LinkedIn.

De Protestantse Kerk Amsterdam haalt regelmatig de 

pers. Op 20 mei besteedt AT5 aandacht aan een 

bijzonder troost- en bemoedigingsconcert van 

Boudewijn Zwart, beiaardier van de Westerkerk, die 

naast Hazes, Queen, John Lennon en Ramses Shaffy 

ook het clublied van Ajax op het carillon laat klinken. 

Het bezoek van de burgemeester begin oktober vindt 

weerklank in het Parool en op AT5. De zondag na haar 

bezoek vertellen predikant van de Jeruzalemkerk 

Richard Saly en voorzitter Algemene Kerkenraad Roel 

van Marle op AT5 over de rol van de kerken in 

coronatijd: ‘We nemen als kerken onze maatschappelij-

ke verantwoordelijkheid.’ 

Er verschijnen diverse verdiepende columns in het 

Parool van onder anderen ds. Martijn van Leerdam 

(Opgang/Sloterkerk) en Tim Vreugdenhil. Samen met 

ds. Herman Koetsveld (Westerkerk) schrijft de stads-

predikant in april de column ‘Het is crisis, waarom 

huilen me niet?’ Met ds. Bas van der Graaf schrijft hij op 

11 september een artikel met de kop: ‘De coronacrisis 

biedt kans voor wederopstanding Amsterdam’. 

Naarmate de crisis langer duurt steekt hij in zijn 

Parool-column van december de Amsterdammers een 

hart onder de riem met het artikel ‘Geduld is een van de 

bouwstenen voor een andere, nieuwe wereld’. 

In het PKN-magazine Petrus komt in november tiener 

werker/student-trainee Stacey Krom aan het woord en 

in Woord & Weg ds. Paula de Jong van de Nieuwen-

dammerkerk.

Corona werkt deze ontwikkeling nog verder 

in de hand. De afdeling is dan ook blij met de 

komst van online communicatie-medewerker 

Matthijs Hoogenboom halverwege het jaar. 

Hij zorgt voor een flinke toename van het 

bereik van website en socials. In de stedelijke 

Paascampagne is ‘Hoop, juist nu’ de bood-

schap, de kerstcampagne met als motto ‘Bijna 

alles is anders’ maakt de Amsterdammers 

attent op het grote online aanbod van kerst-

vieringen en -activiteiten van de wijkkerken en 

pioniersplekken. 

Er wordt ook gewerkt aan de marketing van de 

kerk. Merkenstrateeg Marc Oosterhout, auteur 

van Power Brands 2.0, verzorgt enkele sessies 

over ‘de kerk als merk’. De marketingstrategie 

zal in 2021 verder worden besproken en uit-

gewerkt. Het populaire evenement Preek van 

de Leek dat de Protestantse Kerk Amsterdam 

samen met de Doopsgezinde Kerk Amsterdam 

organiseert, gaat vanwege corona niet door. In 

plaats daarvan komt er een boekje uit met de 

tien beste lekenpreken van de afgelopen tien 

edities, onder redactie van Trouw-redacteur 

Nico de Fijter. Het magazine Kerk in Mokum 

komt tien keer uit in een oplage van 5500 

exemplaren. Diverse lezers laten weten dat de 

krant hen helpt om zich in coronatijd verbon-

den te blijven voelen met 

de kerk. 

De maandelijkse digitale 

nieuwsbrief Op de Hoog-

te voorziet honderden 

lezers maandelijks van 

het laatste nieuws van de 

Protestantse Kerk Amster-

dam. Ook dit communi-

catiekanaal krijgt in 2020 

extra veel waardering. 

www.protestantsamsterdam.nl

De Ondernemingsraad van de Protestantse Kerk Amsterdam die eind 2019 van start is  
gegaan, komt in 2020 goed op dreef. 
De OR-leden volgen een training voor Ondernemingsraden van het CNV. Belangrijke 

thema’s in 2020 zijn o.a.: het personeelsbeleid in corona-tijd, diverse corona-regelingen 

voor medewerkers, het instellen van een jaargesprek voor medewerkers van het Kerkelijk 

Bureau, het opnemen van vakantie in tijden van corona en het jaarlijkse gesprek met de 

bestuurders over de financiën aan de hand van de Jaarrekening 2019. 

Ondernemingsraad komt op dreef

Kerk in de pers
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Protestantse Kerk Amsterdam - Nieuwe Herengracht 18 - 1018 DP Amsterdam - (020) 5353 700

De leden van de OR met van links naar rechts: Robert-Jan Nijland, 
Harmen Trimp, GijsBert Vervoorn, Lia van Westen en Mirjam Nieboer


